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SLOVO ÚVODEM
Vážení občané a čtenáři Těchonínských listů,
 zima pomalu končí, astronomické jaro již máme, ale to skutečné jaro podle našich představ, kdy bude 
teplo, se ještě zcela neprosadilo. Snad je již za dveřmi, a tak se ho brzy dočkáme. Těšíme se na toto roční ob-
dobí všichni, a to především proto, že je začátkem něčeho nového, kdy začíná všechno růst a kvést a světlo 
je po delší čas dne.
 Novodobou jarní tradicí je, že nám v měsíci březnu jako po mnoho předcházejících let začíná opět 
platit letní čas. Nyní to bylo 25. března. Sám patřím k té skupině lidí, která si myslí, že změna času již nemá 
své opodstatnění a letní čas by měl patřit minulosti.
 Než opakovanou změnou času je letošní měsíc březen zajímavější něčím jiným. Jsou to dva úplňky 
Měsíce. Ten první a současně poslední zimní byl v sobotu druhého března a ten druhý a současně první 
jarní úplněk, tzv. modrý, je také v sobotu, a to poslední březnový den. A hned následující den 1. dubna tu 
máme Velikonoční neděli, které předcházel Velký pátek, významný křesťanský svátek, který je od roku 2016 
také svátkem státním.
 V lidových pověrách je Velký pátek také spojován s magickými silami. Vypráví se v nich o tom, že 
v tento den se otevírají hory, které vydávají svoje poklady. Dokonce, že se otevře i hora Blaník kde bylo 
možno vidět i spící blanické rytíře, což bylo podle tohoto vyprávění dobré znamení, že vlasti žádné nebez-
pečí nehrozí. V dávných dobách se také dbalo na to, aby se v tento den nic nepůjčovalo, protože půjčená 
věc může být začarována, aby se nic nedarovalo, ani neprodávalo. Nesmělo se hýbat zemí. Tedy rýt, kopat, 
okopávat, pracovat na poli nebo v sadu, ani prát prádlo.
 Pro období Velikonoc však také platily mnohé tradice a zvyky, které se dodržovaly.Vysévalo se veli-
konoční obilí, třeba zrní ovsa, které rychle vzklíčí. Dbalo se na to, aby chlapi pletli pomlázky z mladého 
čerstvého proutí, které má v sobě nejvíce síly a ta se vyšlehaným ženám a dívkám předá.
 Převezmou tak svěžest, mladost, ohebnost a zdraví mladého proutku. Po celý rok pak zůstanou zdravé 
a pilné, krásné a veselé. I proto se traduje, že vyšlehané ženy a dívky za toto omlazení dávaly mužům jako 
odměnu vajíčko a navíc ještě skleničku něčeho ostřejšího, aby si návštěvu pamatovali a za rok zase přišli. 
Uvádí se, že zvyk darování vajec v čase jarní rovnodennosti zavedli již staří Egypťané. Vajíčko je prastarým 
symbolem nového života, protože obsahuje zárodek nového života, plodnosti, úrodnosti, životní síly, naro-
zení, nesmrtelnosti, slunce, návratu jara a díky skořápce i bezpečí. Typickými velikonočními barvami vajec 
jsou červená, ta měla ochraňovat před démony a zároveň symbolizovala lásku a život, dále to jsou barvy 
žlutá, zelená, červenohnědá a černá. Jsou to všechno barvy, které se nechají získat z přírodních zdrojů.
 Termín Velikonoc je určován prvním jarním úplňkem Měsíce, který jak jsem zmínil, je letos v sobotu 
31. března. Proto se o Velikonocích říká, že to jsou svátky pohyblivé.
 No a jak je spojován s Velikonocemi masopust? Letošní masopust končil 13. února. Masopust je osla-
vou hojnosti a té jsme si mohli všichni užívat od 7. ledna do zmíněného 13. února. První písemné zprávy 
o masopustních oslavách, ale i masopustních rejích z Čech i Moravy jsou dochovány již ze 13. století. Hlavní 
masopustní zábava začínala masopustní nedělí, letos to bylo 11.  února, bohatým obědem a  hodováním 
a končila s pondělním ranním rozbřeskem. V úterý se konaly sváteční průvody maškar a o úterní půlnoci 
veškerá zábava skončila. Hudební nástroje utichly a za velikého žalu byla pak vynesena ven basa a za tkli-
vého nářku „pozůstalých pohřbena“ za domnělé prohřešky v čase masopustních zábav. Masopust je, spíše 
byl, svátek radosti, protože provádí lidi obdobím zimy až po začátek tolik očekávaného jara. Masopust je 
třídenní lidový svátek a slavil se ve dnech předcházejících Popeleční středě, kterou začíná čtyřicetidenní 
půst před Velikonocemi.
 Jsou místa, kde se tradice oslav masopustu udržela, a  někde na vesnicích se k  této tradici vracejí. 
Oslavy masopustu v podobě prováděné a prožívané našimi předky již v podstatě neexistují. Snad jen v kro-
nikách. I v naší vesnici byla tradice masopustu před léty obnovena a stále trvá. Všem, kteří se o to zasloužili, 
patří poděkování.
 Vážení občané a čtenáři Těchonínských listů, užívejte všichni v pohodě a zdraví celé jarní období.
 Karel Vencl
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Vážení spoluobčané,
 dovolte mi, abych Vás touto cestou jako každé předjaří rozehřál rozpočtem obce schváleným za-
stupiteli na zasedání konaném dne 14. 3. 2018 s příjmy ve výši 14,367 mil. Kč a výdaji 19,368 mil. Kč. 
Schodek 5,001 mil. Kč je krytý rezervou obce.
 Zastupitelé obce projednali následný plán akcí pro letošní rok, z kterého bych Vám uvedl ty pod-
statné: hospodaření v obecních lesích; oprava pozemní komunikace v části obce Stanovník; oprava 
vnitřních prostor suterénní spojovací chodby mezi budovou školní jídelny a mateřské školy; oprava 
kulturní památky kaple v Celném včetně osazení zvonů a restaurování vnitřních maleb; oprava kříže 
v Celném u křižovatky s odbočením na Studené; výměna plechové střešní krytiny na nájemním byto-
vém domě Těchonín č. p. 179; opravy bytů č. 4 v nájemních bytových domech Těchonín č. p. 180 a 178; 
oprava bytu č. 2 v nájemním bytovém domě Těchonín č. p. 71, oprava hospodářské části nájemního 
bytového domu č. p. 166, zateplení včetně výměn výplní otvorů nájemních bytových domů č. p. 171 
a 172, které jsou obsahem 1. části I. etapy v případě přidělení dotací – výsledek by měl být znám v dub-
nu. U budovy hasičské zbrojnice se plánuje výměna pochozích zpevněných ploch. Dále by mělo dojít 
k rozšíření veřejného osvětlení v trase kolem domu č. p. 59 směrem nad č. p. 193 pro další výstavbu 
domu na Hejnově. V této chvíli také probíhají projekční práce na územní studii pro výstavbu domů 
k bydlení v lokalitě U Kasáren, ke které v nejbližší době proběhnou příslušná jednání. Samozřejmostí 
je podpora školství, místních spolků, prodejen potravin, kulturních akcí a dalších činností směřujících 
ke spokojenému životu v naší obci.
 Tímto bych chtěl také informovat o změně systému přijímání a evidence žádostí o obecní ná-
jemní byty. Na webových stránkách a úředních deskách obce bude vyvěšena informace o volném bytě 
k přidělení novému nájemci. Na základě této informace bude moci žadatel vyplnit a podat žádost, 
kterou si může stáhnout buď z webových stránek obce, nebo vyzvednout osobně na obecním úřadu. 
Po přidělení předmětného bytu zastupitelstvem obce nebudou již žádosti dále evidovány.
 Jak již všichni víte, od 1. 11. 2017 do 28. 2. 2018 probíhala veřejná sbírka na zvony do kaple v Cel-
ném. Způsob provádění sbírky byl jak bezhotovostní na speciálně zřízený účet obce a hotově do ka-
sičky umístěné v obecním úřadu. Celkový výtěžek po odpočtu poplatků za vedení účtu činí 54.277 Kč. 
Na základě známé výše výtěžku zastupitelstvo obce na zasedání konaném 14. 3. 2018 odsouhlasilo 
zadání výroby i druhého zvonu. Hodnota zakázky obou zvonů činí 211.145 Kč, na základě výběrového 
řízení je dodavatelem společnost IMPULS -B, s. r. o., Ostrava. S ohledem na to, že je letošní rok rokem 
100. výročí od založení Československa, dohodlo se zastupitelstvo obce na vyrobení druhého zvonu 
s portrétem Tomáše Garrigue Masaryka včetně letopočtů 1918 - 2018. První zvon je již vyroben se 
znázorněním sv. Jana Nepomuckého, kterému je zasvěcena sama kaple. Pokud se podaří vyrobit druhý 
zvon včas, byly by oba posvěceny na celenskou pouť v prostorách kaple.
 Právě Vám, kteří pečujete o své obydlí včetně jeho okolí, patří poděkování ze strany obecního 
úřadu.
 Přeji všem pěkné Velikonoce a dostatek slunečních paprsků.

Daniel Krejsa

PÁR ŘÁDKŮ OD STAROSTY

Vážení spoluobčané,
přijměte prosím společné pozvání na oslavu 450. výročí první písemné zmínky o obci Celné, 
která se bude konat 23. června 2018 od 12:30 hodin na hřišti v Celném. Je zajištěn bohatý pro-
gram, hudba, občerstvení, atrakce pro děti a večerní zábava. Přijďte se společně pobavit.

Daniel Krejsa
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V celém znění je zápis a usnesení z jednání ZO k nahlédnutí na obecním úřadě a na www.techonin.cz. Na úřední 
desce je zápis a usnesení zveřejněno do týdne po konání ZO.
Pro účely hlasování jsou zastupitelům přidělena tato čísla:

Chládek J. Junek J. Krejsa D. Kreuselová L. Leicht J. Motyčka V. Olšar M. Sedláček J. Špinlerová I. Vencl K. Všetička V.

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

Zastupitelstvo obce:
• Schvaluje program jednání ZO zveřejněný na úřední desce.

Hlasovali pro: 1,2,3,4,5,6,9,10,11, proti.0, omluveni: 7,8
Jednotlivé body programu a návrhy k nim předkládá starosta obce Daniel Krejsa, pokud je jiný 
předkladatel, je uvedeno jeho jméno.

• Bere na vědomí, že žádný úkol z minulého zasedání nevzešel.
• Schvaluje plán činnosti zastupitelstva obce na rok 2018.

Hlasovali pro: 1,2,3,4,5,6,9,10,11, proti.0, omluveni: 7,8
• Bere na vědomí zprávu předsedy komise sociální a SPOZ.

Zprávu přednesla Mgr. Lenka Kreuselová, zpráva je přílohou tohoto zápisu.
• Schvaluje rozpočtové provizorium pro rok 2018

Měsíční výdaje nesmí překročit 1/12 výdajů rozpočtu schváleného pro předchozí rozpočtový rok.
Hlasovali pro: 1,2,3,4,5,6,9,10,11, proti.0, omluveni: 7,8

• Schvaluje „Směnnou smlouvu na nově vzniklé parcely dle GP č.  503-181/2017“ vyhotovené 
společností GEODET.ka, s. r. o. – p. č. 268/10 za p. č. 269/3, vše k.ú. Těchonín
Hlasovali pro: 1,2,3,4,5,6,9,10,11, proti.0, omluveni: 7,8

• Bere na vědomí rozpočtové opatření č. 6/2017 k 30. 11. 2017
 Starosta obce uvedl: K 30. 11. 2017 bylo provedeno rozpočtové opatření č. 6/2017. Byly navýšeny 

výdaje u  paragrafu Základní školy o  doplatek finančních prostředků na tarifní platy (9 tis. Kč), 
u Komunálních služeb nákup HAKI lešení (70 tis. Kč), u Silnic došlo ke snížení výdajů za neprove-
dené akce (59 tis. Kč), byly upraveny výdaje na Volby do parlamentu dle přesně známé skutečnosti 
a povinné doplnění účelového znaku u voleb. U příjmů byla navýšena položka Přijaté dary na zvony 
(10 tis. Kč), příjem od Svazku obcí Tichá Orlice za výpisy z katastru nemovitostí (8 tis. Kč), odměna 
za tříděný odpad (2 tis. Kč). Celkově došlo k navýšení příjmů i výdajů o 53 tis. Kč.

• Schvaluje odměňování členů zastupitelstva obce podle nové právní úpravy platné od 1. 1. 2018.
Hlasovali pro: 1,2,3,4,5,6,9,10,11, proti.0, omluveni: 7,8

• Schvaluje rozpočet ZŠ a MŠ Těchonín na rok 2018
Hlasovali pro: 1,2,3,4,5,6,9,10,11, proti.0, omluveni: 7,8

• Schvaluje „Návrh střednědobého výhledu rozpočtu na období 2019-2020“ příspěvkové organi-
zace ZÁKLADNÍ ŠKOLA A MATEŘSKÁ ŠKOLA TĚCHONÍN
Hlasovali pro: 1,2,3,4,5,6,9,10,11, proti.0, omluveni: 7,8

• Schvaluje příspěvek Domácí ošetřovatelské péči na elektrické polohovací lůžko pro pacienty 
v paliativní péči ve výši 3 tis.Kč, na základě podané žádosti.
Hlasovali pro: 1,2,3,4,5,6,9,10,11, proti.0, omluveni: 7,8

 

Z JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE

JEDNÁNÍ DNE 13. 12. 2017
ověřovatelé zápisu: Vencl Karel, Všetička Vlastimil 
zapisovatel: Mgr. Špinlerová Ivanka

přítomno zastupitelů: 9/11

(omluveni: Olšar Martin, Sedláček Josef)

přítomno občanů/hostů: 4/0
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• Bere na vědomí oznámení o upuštění od dražby cenných papírů doručeného dne 4. 12. 2017 od 
společnosti Roklen360, a. s.

• Schvaluje „Žádost“ o zaevidování zaknihovaných akcií společnosti ČSAD Ústí nad Orlicí, a. s. 
na majetkový účet obce Těchonín
Hlasovali pro: 1,2,3,4,5,6,9,10,11, proti.0, omluveni: 7,8

Diskuse: (Příspěvky byly vzaty na vědomí).
Karel Vencl, zastupitel obce:
• Komise pro inventarizaci majetku obce bude pracovat ve složení :Karel Vencl, JUDr. Mikuláš Pa-

poušek, Milan Krsek.
• Případná instalace dvou svítidel na sloupy rozvodu NN (pokud k tomu bude dán souhlas vlastní-

kem, ČEZ) v blízkosti č. p.48 a č. p.166 v Těchoníně by materiálově představovala náklad asi 7 tis.
Kč. O instalaci se uvažuje na základě doporučení občana obce.

Zastupitelstvo obce:
• Schvaluje program jednání ZO zveřejněný na úřední desce.

Hlasovali pro: 1,2,3,5,6,7,10,11, proti.0, omluveni: 4,8,9
Jednotlivé body programu a návrhy k nim předkládá starosta obce Daniel Krejsa, pokud je jiný 
předkladatel, je uvedeno jeho jméno.

• Bere na vědomí, že žádný úkol z minulého zasedání nevzešel.
• Bere na vědomí zprávu předsedy komise stavební a životního prostředí Jiřího Junka o provede-

ných stavebních akcích v roce 2017.
Seznam provedených stavebních akcí je přílohou tohoto zápisu.

• Bere na vědomí návrhy komise stavební a ŽP na opravy a údržbu pro rozpočet obce na rok 2018 
a pro následné období.
Návrh plánu akcí byl sestaven komisí za účasti starosty obce. Starosta obce zdůraznil akci na dotace, 
kterou je oprava kaple na Celném, vyúčtování akce musí být provedeno do 30. 9. 2018. Byla podána 
také druhá žádost ke Státnímu fondu dopravní infrastruktury o dotaci na výstavbu nového chod-
níku – od kostela k mostu. Koncem roku 2017 byly podány také žádosti o dotace z Integrovaného 
regionálního operačního programu na zateplení vybraných obecních nájemních bytových domů. 
Na výsledky se čeká.
Zastupitel Karel Vencl doplnil předpokládané výdaje na údržbu, opravy a rozšíření veřejného osvět-
lení pro rok 2018. Přednesl také návrh rozpočtu SDH na rok 2018, převzatý od starosty SDH Mi-
chala Budiše. Návrh bude nutné ještě prokonzultovat.

• Bere na vědomí, že zpráva kontrolního výboru se přesouvá z dnešního jednání na březen.
• Schvaluje „Dohodu o  vytvoření společného školského obvodu základní školy v  Těchoníně 

s městem Jablonné nad Orlicí.“
Hlasovali pro: 1,2,3,5,6,7,10,11, proti.0, omluveni: 4,8,9

• Bere na vědomí informaci o rozpočtovém opatření č. 7/2017 ze dne 1. 12. 2017.
K 1. 12. 2017 byl stav na bankovních účtech 8.254.505 Kč.

• Bere na vědomí informaci o akciích, které má obec u ČSAD Ústí nad Orlicí.
Bylo jednáno s bankovním institutem o podmínkách ohledně vedení majetkového účtu, prověřují 

JEDNÁNÍ DNE 17. 1. 2018
ověřovatelé zápisu: Junek Jiří, Všetička Vlastimil 
zapisovatel: Chládek Jaroslav

přítomno zastupitelů: 8/11
(omluveni: Mgr. Kreuselová Lenka, Sedláček Josef,

Mgr. Špinlerová Ivanka)

přítomno občanů/hostů: 4/0
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se další možnosti řešení se společností ČSAD. O nových skutečnostech bude zastupitelstvo infor-
mováno.

• Schvaluje návrh na kácení lesního porostu oddělení 378 díl B, porostová skupina 13, k.ú.Těcho-
nín, v souladu se směrnicí k zadávání veřejných zakázek malého rozsahu.
Jde o plánované kácení 130 let starého lesního porostu v blízkosti začínající výstavby rodinného 
domku. Starosta obce pověřil zastupitele Martina Olšava k provedení průzkumu trhu a k provedení 
výběru odběratele kulatiny a následnému podání informace.
Hlasovali pro: 1,2,3,5,6,7,10,11, proti.0, omluveni: 4,8,9

• Schvaluje návrh územní studie „U Kasáren“, lokalita Z11, varianta č. 3, rozdělení stavebních 
parcel a pozemních komunikací.
K posouzení byly předloženy 3 varianty řešení uzemní studie. Vybraná 3. varianta obsahuje 3 po-
zemky pro výstavbu bytových domů, 27 pozemků pro rodinné domy, obslužnou komunikaci  – 
obytná zóna šíře veřejného prostranství 10 m, veřejné prostranství pěšího propojení, nezastavitelný 
pás podél hlavní silnice, koncentrovanou plochu veřejného prostranství (ČOV, retence a vsakování 
dešťové vody), koncentrovanou plochu veřejného prostranství (vzrostlá vegetace, mobiliář, dětské 
hřiště). Dále byly projednány a schváleny 3 etapy pro realizaci s časovým postupem směrem od 
spodní (severní) části. Etapová realizace bude také vyžadovat vybudování pozemní komunikace dle 
podmínek pro splnění normových hodnot pro jízdu a otočení požární techniky ve slepých ulicích 
(např. úvraťové obratiště ve tvaru „T“ nebo vzájemné propojení těchto ulic v úrovni mezi 1. a 2. 
etapu neboli mezi 3. a 4. řadou domů směrem od severu). Současně zastupitelstvo od projektanta 
očekává předložení návrhu lokality „Z14“, která navazuje na lokalitu „Z11“. Zastupitelstvo obce 
požaduje vyzvat veškeré vlastníky pozemků dotčených územní studií. Zároveň zastupitelstvo obce 
požaduje projednat možnosti vyhotovení regulačního plánu pro předmětnou lokalitu „U Kasáren“, 
s kterou by bylo vhodné současně řešit i regulační plán pro část obce „Hluchov“.
Hlasovali pro: 1,2,3,5,6,7,10,11, proti.0, omluveni: 4,8,9

Diskuse: (Příspěvky byly vzaty na vědomí).
Daniel Krejsa, starosta:
• Informoval o stavu výroby zvonu pro kapli v Celném.
• K dotazu, že v seznamu akcí pro rok 2018 není uveden objekt č. p.95 uvedl, že platí již dříve dohod-

nutý postup v této věci. Zastupitelé mají podat návrhy na využití objektu, ty se posoudí, rozhodne 
se o využití objektu a potom bude jednáno s projektantem.

• K dotazu, kdo je vlastníkem budovy č. p.177, uvedl, že toto je možno zjistit na webových stránkách.
Karel Vencl, zastupitel obce:
• Informoval, že při oslavách výročí Celného vystoupí mimo jiné Jablonnská muzika. Účast je dohod-

nuta s kapelníkem. Program oslav bude zveřejněn v jarním vydání Těchonínských listů.
• Vznesl dotaz k objektu č. p.95.
Jan Leicht, zastupitel obce:
• Vznesl dotaz na stav vlastnictví budovy č. p. 177.
Martin Olšar, zastupitel obce:
• Doporučil objednat pro oslavy na Celném WC od společnosti JOHNNY SERVIS.
Jaromír Urban, občan obce
• Upozornil, že na místní komunikaci, p. č. 1159/6, k.ú.Těchonín u domů č. p. 147 a č. p.122 padá 

zemina. Žádá řešení tohoto stavu a také žádá odstranění skruže umístěné na této komunikaci, která 
brání průjezdu automobilem na parcelu č. 164/1, které je spoluvlastníkem. Navrhnul, aby komuni-
kace zůstala slepá. U sebe by osadil bránu. Chodci by měli ctít vlastnickou hranici a chodit po mezi.
K tomu starosta Daniel Krejsa uvedl, že touto záležitostí se bude zastupitelstvo zabývat na příštím 
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zasedání s návrhem na řešení. Dále uvedl, že jde o účelovou pozemní komunikaci, která do této 
doby po dlouhá léta sloužila veřejnosti a se zamezením chůze veřejnosti po vyšlapané trase v terénu 
na pozemku p. č. 164/1, k.ú. Těchonín předběžně nesouhlasí. Konstatoval, že dům (č. p. 122) pana 
Jaromíra Urbana je momentálně přístupný z obou stran a příjezd je zajištěn z dolní strany tj. od 
severozápadu po zpevněné místní komunikaci p. č. 1159/6, k.ú. Těchonín. Zároveň starosta uvedl, 
že pan Jaromír Urban při geodetickém vytyčení hranic v terénu (v roce 2014) prohlásil, že nehodlá 
veřejnosti zamezit průchod po této vyšlapané pěšině (komunikaci).

Zastupitelstvo obce:
• Schvaluje program jednání ZO zveřejněný na úřední desce.

Hlasovali pro: 2,3,4,5,6,7 9,10,11, proti.0, omluveni: 1,8
Jednotlivé body programu a návrhy k nim předkládá starosta obce Daniel Krejsa, pokud je jiný 
předkladatel, je uvedeno jeho jméno.

• Bere na vědomí informaci starosty obce k úkolu vzešlém na lednovém zasedání zastupitelstva 
obce.
Úkol se týkal účelové místní komunikace, p. č. 1159/6, k.ú.Těchonín u domů č. p.147 a č. p.122 v Tě-
choníně. Zastupitelé obce na dnešním zasedání znovu projednali výše uvedená témata, o kterých 
bylo následně hlasováno.

• Schvaluje návrh, osadit kokosovou geotextilíí část břehové partie pozemku p. č. 1159/6.
Geotextilie pro zamezení padání uvolněné zeminy na účelovou komunikaci p. č. 1159/6 k.ú.Těcho-
nín bude na břehu proti domu č. p.147.
Hlasovali pro: 2,3,4,5,6,7 9,10,11, proti.0, omluveni: 1,8

• Zamítá odstranění skruže osazené u domu č. p.147 na žádost pana Jaromíra Urbana (ml.)
Hlasovali pro zamítnutí: 2,3,4,5,6,7 9,10,11, proti.0, omluveni: 1,8

• Bere na vědomí zprávu o provedené inventarizaci majetku obce za 2017.
Zprávu přednesl předseda inventarizační komise Karel Vencl, zpráva je přiložena k zápisu.

• Bere na vědomí návrh rozpočtu obce na rok 2018.
Starosta obce k návrhu rozpočtu uvedl, že bude nejpozději 27. února vyvěšen na úřední desce. Doba 
určená k vyvěšení, to je minimálně 15 dnů před jeho schvalováním, bude splněna. Březnové zase-
dání zastupitelstva se bude konat 14. března. Návrh rozpočtu byl každému zastupiteli včas zaslán.
Vrátil se k návrhu rozpočtu SDH, který přečetl na lednovém zasedání zastupitelstva Karel Vencl. Na 
tomto zasedání nebyl přítomen nikdo, kdo by byl informován tak, aby případné nejasnosti plynoucí 
z předloženého návrhu vysvětlil. K údivu nad celkovou částkou 247 000 Kč pro rok 2018 uvedl, že 
rozpočet pro SDH na rok 2017 byl ve výši 229 000 Kč. Pokud se odečtou z požadavku na letošní rok 
částky ve výši 70 tis.Kč na poškozený přístupový venkovní chodník k budově, na kterém je z dů-
vodu zajištění bezpečnosti uživatelů nutné provést stavební práce a 15 tis. Kč na stavební úpravy 
v garáži, pak vychází částka 162 tis.Kč, což je o 67 tis.Kč méně než v předešlém období. Uvedl, že po 
prostudování návrhu rozpočtu SDH došlo ještě k navýšení o částky na vyhotovení průkazu energe-
tické náročnosti budovy, revize hromosvodu, pojištění objektu. Výsledná částka tedy je 257 tis.Kč.

• Bere na vědomí informaci o zajištění dopravní obslužnosti obce.
• Schvaluje na základě „VÝZVY“ zastupitelům obcí a měst ČR ze dne 6. 2. 2018 k doplacení od-

měn členů okrskových volebních komisí z vlastního rozpočtu, a to za činnost v okrskových vo-
lebních komisích v obci při 1. a 2. kole Voleb prezidenta České republiky.

JEDNÁNÍ DNE 14. 2. 2018
ověřovatelé zápisu: Mgr. Kreuselová Lenka, Leicht Jan 
zapisovatel: Mgr. Špinlerová Ivanka

přítomno zastupitelů: 9/11

(omluveni: Sedláček Josef, Chládek Jaroslav)

přítomno občanů/hostů: 5/0
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Zastupitelé vykonávající funkce v  okrskových volebních komisích o  této situaci informovali za-
stupitelstvo a hlasovali. Zastupitel Karel Vencl, který byl při uvedených volbách členem okrskové 
volební komise, se odměny z rozpočtu obce zřekl.
Hlasovali pro navýšení odměn z rozpočtu obce: 3,4,5,6,9,11, proti: 2,10, zdrželi se: 7, omluveni: 1,8

• Schvaluje „ Smlouvu o převodu podílu akcií ČSAD Ústí nad Orlicí, a. s.“
Starosta obce uvedl: Dne 30. 9. 2016 valná hromada společnosti rozhodla o přeměně listinných 
kmenových akcií na zaknihované kmenové akcie. S ohledem k tomu, že jsme nestihli termín pro 
vrácení listinných akcií, byly tyto listinné kmenové akcie prohlášeny za neplatné. To ale nezna-
mená, že bychom o akcie jako takové přišli. Ustanovení § 534 odst. 2 NOZ (89/2012 Sb.) ukládá 
Společnosti, aby nyní prodala zaknihované akcie, které nahrazují listinné akcie prohlášené za ne-
platné, s odbornou péčí. Dále pak bude Společnost postupovat nadále podle zákona, který stanoví: 
„Emitent vyplatí výtěžek z  prodeje zaknihovaného cenného papíru osobě, jejíž cenný papír byl 
prohlášen za neplatný, po započtení pohledávek vzniklých emitentovi prohlášením cenného papí-
ru za neplatný a prodejem zaknihovaného cenného papíru, který jej nahrazuje.“ Společnost tedy 
chystala dražbu, která se měla konat 29. 9. 2017. Tu ale zrušila pro maximální vstřícný přístup vůči 
akcionářům a poskytla další časový prostor těm akcionářům, kteří si přejí na majetkové účty zaevi-
dovat akcie v zaknihované podobě. Z tohoto důvodu nás společnost vyzvala k založení majetkové-
ho účtu a vyplnění odpovědního formuláře. Po projednání podmínek o založení a vedení takového 
účtu s bankou nám bylo sděleno, že s ohledem na hodnotu akcií (15 x 1.000 Kč) by nebylo vedení 
majetkového účtu hospodárné. Proto je vhodné tyto akcie prodat. Nabídka od společnosti ČSAD 
zní 500 Kč/akcii. S ohledem na pravidla prý společnost ČSAD sama nemůže naše akcie odkoupit 
napřímo, proto je v návrhu Smlouvy o převodu podílu jako Nabyvatel vedena fyzická osoba Kate-
řina Kratochvílová, která je současně předsedkyní představenstva společnosti ČSAD. Zaměstnanec 
Komerční banky Ústí nad Orlicí mi potvrdil, že jde o běžný postup. Zastupitelstvo obce projednalo 
a odsouhlasilo prodej 15 ks akcií v celkové hodnotě 15.000 Kč za částku 7.500 Kč.
Hlasovali pro:2,3,4,5,6,7,9,10,11, proti: 0, omluveni: 1,8

• Schvaluje „Dodatek č.  1 k  Veřejnoprávní smlouvě o  poskytnutí veřejné služby pro zajištění 
potravinové obslužnosti v malé obci se společností KONZUM, obchodní družstvo v Ústí nad 
Orlicí.“
Podklady jsou přílohou tohoto zápisu.
Hlasovali pro:2,3,4,5,6,7,9,10,11, proti: 0, omluveni: 1,8

• Bere na vědomí Informaci od společnosti TextilEco, a. s. o množství přijatého oděvu za období 
r. 2017.
Do sběrného kontejneru v naší obci umístěné u prodejny Konzum bylo shromážděno za celý uply-
nulý rok 1.276 kg oděvů. Podrobnosti k dalšímu využití či zpracování těchto použitých textilních 
výrobků je možné vyčíst na stránkách www.setrimeplanetu.cz.

• Schvaluje dohody o provedení práce pro zastupitele Martina Olšara, Ivanku Špinlerovou a Kar-
la Vencla se zahájením plnění úkolů od 15. 2. 2018.
Dle Zákona o obcích č. 128/2000 Sb., § 84 odst. 2 písm. p) je zastupitelstvu obce od 1. 1. 2018 vy-
hrazeno vyslovovat souhlas se vznikem pracovněprávního vztahu mezi obcí a členem zastupitelstva 
obce.
Hlasovali pro:2,3,4,5,6,7,9,10,11, proti: 0, omluveni: 1,8

• Schvaluje „Smlouvu o zřízení věcného břemene na pozemku p. č. 969/25, k.ú. Těchonín pro 
plynárenské zařízení „Plošná plynofikace Svazku obcí Tichá Orlice – polovina“
Smlouva je přílohou tohoto zápisu.
Hlasovali pro: 2,3,4,5,6,7,9,10,11, proti: 0, omluveni: 1,8

• Bere na vědomí Informaci o těžbě lesního porostu oddělení 378 díl B porostová skupina 13
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Dle platné Směrnice k zadávání veřejných zakázek malého rozsahu jde o zakázku kategorie II.
Pověřený zastupitel obce Martin Olšar provedl průzkum trhu spočívající v zajištění cenových nabí-
dek od 3 dodavatelů, u kterých lze předpokládat, že jsou schopni zakázku řádně realizovat. Nabídky 
jsou předloženy písemně e -mailem ve formě elektronických nabídek bez zaručeného elektronic-
kého podpisu. Zastupitelstvo obce bylo seznámeno s dodanými cenovými nabídkami, které obsa-
hují těžbu, přiblížení, manipulaci a odvoz na odběrné místo: Zastupitelstvo obce bylo seznámeno 
s výsledkem o zhotoviteli, kterým se stal Jan Leicht na základě cenové nabídky s nejnižší částkou. 
Informaci doplnil Martin Olšar, kdy uvedl, že se jedná o nekvalitní kulatinu a k termínu předpoklá-
daného zahájení těžby sdělil, že tento bude stanoven dle dohody s vlastníkem sousedního pozem-
ku, na kterém začíná výstavba rodinného domu.

• Schvaluje: Smlouvu o zřízení věcného břemene č. SNM_TO_148/VB pro plynárenské zařízení 
„Plošná plynofikace Svazku obcí Tichá Orlice – polovina“
Jedná se o 98 pozemků v k.ú. Těchonín, které budou zatíženy věcnými břemeny uvedené stavby 
plynárenského zařízení. Smlouva je přílohou tohoto zápisu.
Hlasovali pro:2,3,4,5,6,7,9,10,11, proti: 0, omluveni: 1,8

• Schvaluje: Smlouvu o zřízení věcného břemene č. SNM_TO_149/VB pro plynárenské zařízení 
„Plošná plynofikace Svazku obcí Tichá Orlice – polovina“
Jedná se o 47 pozemků v k.ú. Celné, které budou zatíženy věcnými břemeny uvedené stavby plyná-
renského zařízení. Smlouva je přílohou tohoto zápisu.
Hlasovali pro: 2,3,4,5,6,7,9,10,11, proti: 0, omluveni: 1,8

Diskuse: (Příspěvky byly vzaty na vědomí).
Daniel Krejsa, starosta:
• Vznesl dotaz ke stavu tvorby programu oslav 450. výročí obce Celné k pověřeným zastupitelům 

panu Venclovi a paní Špinlerové.
Ivanka Špinlerová, zastupitelka:
• Na programu oslav výročí Celného se pracuje, informace bude podána na zasedání v březnu.
• Informovala o zařazení několika lip malolistých do národní databáze Stromy svobody 1918 - 2018.
• Konstatovala stav vývěsní skříňky důchodců v dolní části obce u mostu a její využívání.
Roman Hrdina, občan obce:
• Za místní SDH upřesnil složení návrhu rozpočtu a ujistil zastupitele, že se jedná o provozní náklady 

SDH, náklady pro vedení mladých hasičů a správu obecního majetku.
Karel Vencl, zastupitel obce:
• K návrhu navýšit odměny členům okrskových volebních komisí na základě „Výzvy“ (jejím inici-

átorem je asi nějaká iniciativní skupina několika osob z Tábora) z rozpočtu obce za proběhlé pre-
zidentské volby uvedl, že náklady na jakékoliv volby hradí stát a navyšovat odměny pro členy vo-
lebních komisí nad rámec odměn stanovených státem, a to z rozpočtu obce, nepokládá za správné. 
Uvedl, že odměny za činnost ve volebních komisích jsou nízké, to je skutečnost. Je však nutné na to 
upozorňovat, aby se to řešilo na úrovni státních orgánů s výhledem do budoucna. Kritizoval, že od-
měny byly státem před prezidentskými volbami navýšeny pouze u předsedů volebních komisí a je-
jich zapisovatelů, ale u členů komisí k navýšení nedošlo. Sám se odměny z rozpočtu obce za činnost 
v okrskové volební komisi při prezidentských volbách, která byla zastupitelstvem schválena, zřekl.

Informační zdroj: Zápisy z jednání zastupitelstva obce Těchonín Zpracoval: Karel Vencl, zastupitel obce

Vážení občané, Ti z Vás, kteří máte zájem o získání bližších informací k jednotlivým bodům usnese-
ní, navštivte veřejná jednání zastupitelstva obce, nebo se s Vaším dotazem neváhejte obrátit v úřed-
ních hodinách na Obecní úřad v Těchoníně. Na Vaše dotazy Vám rádi odpovíme.

starosta a místostarosta obce Těchonín
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Jak se bydlelo v podorlických chalupách

 Ve dvou článcích z minulých čísel Těchonínských listů jsme si potvrdili, že život našich před-
ků byl sice dost těžký, ale zkušenosti nau-
čily obyvatele Podorlicka co nejlépe si ho 
usnadnit. Vše bylo vymyšleno tak, aby bylo 
co nepraktičtější a  nejúspornější. Jistěže 
tam, kde byla možnost, potřeba i  určitý 
um, vznikaly věci nejen praktické, ale také 
pěkné na pohled.Na základě besed s naši-
mi důchodci se nápady k článkům jen hr-
nou. V dnešním budeme pokračovat zaří-
zením a některými potřebami ve světnici.
 Minule jsme zveřejnili jednu sadu ko-
řenek a nádob na potraviny s českými ná-
pisy, Prüherovi zdědili sadu s německými 
nápisy.
 Potraviny se v  chalupách ukrýva-
ly před různými škůdci i  jinak. Některé 
v  plechových krabicích, jiné v  hliněných 
hrncích. V  mnoha domácnostech se ještě 
dnes používá hrnec na sádlo s uchy a po-
kličkou, menší podobný na med. Hospo-
dyňky používaly hliněné nádoby i na po-
vidla a marmelády, u vlastníků krávy nebo 
kozy na mléko a smetanu. Všechno se dále 
skladovalo ve skříňkách s větracími otvory 
s  děrovaným plechem, u  nás se jim říka-
lo jarmárky. Ty většinou stály v chladnější 
síni, někde také v komoře. V jarmárce byly 
širší a užší poličky, v některých i přihrád-
ky a hluboké zásuvky (u nás šuplíky). Paní 
Emilka Suchomelová vzpomíná, že na tom 
užším prkénku stávaly například hrníčky 
s  omastkem, v  hlubokém šuplíku se střá-
daly drcené sušené skořápky z vajec, v  ji-
ném sušené pecky ze švestek nebo bukvice. 
Tady se asi vyrojila otázka, k čemu pecky 
a  bukvice? Pecky se na nějakém hadříku 
roztloukaly hmoždířovou paličkou a jádra 
se používala do cukroví. I  jádra z  bukvic 
se opražila, rozemlela a  v  Emilčině rodi-
ně přidala do lineckého těsta, kterému se 
u nich říkalo hvězdičkové kvůli vykrajovaným tvarům cukroví. Takhle si dovedly hospodyňky v dří-
vějších dobách poradit. Jinak prý v jarmárkách byly ukryté i formy na máslo nebo třeba hřeben na 

Z HISTORIE TĚCHONÍNA
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česání borůvek.
 Minule jsem psala, že ve většině chalup se 
sedělo kolem stolu na lavicích s úložným pro-
storem. V Těchoníně se samozřejmě dochovaly 
i židle, které vyrobili místní truhláři či stolaři. 
Kronikář Antonín Špinler pro kroniku nakres-
lil některé z nich. I zde se projevil um a vkus 
venkovských řemeslníků. I  stoly měly různě 
zdobené nohy a  nechyběla velmi praktická 
trnož (to byla opěrka pro nohy, zároveň zpev-
ňovala nohy stolu).
 Nesmíme zapomínat, že jsme byli tkalcov-
skou oblastí, tudíž v  téměř každé chalupě stál 
ve světnici stav, na němž se pracovalo dlouho 
do noci. Zabíral místo, ale pro chudé horaly 
to byl velice důležitý zdroj obživy. Pamětníci 
uvádějí, že někde klapaly ve světnici i dva stavy. 
Materiál na tkaní (lněnou přízi, vlnu) dodávali 
tzv. faktoři v Červené Vodě nebo i České Tře-
bové. Rodiny pracovaly někdy i do půlnoci, děti 
musely namotávat nitě na dřevěné špulky(cív-
ky). Kromě toho i mnozí řemeslníci, kteří ne-
měli vlastní dílnu, museli pracovat ve světnici 
a po práci nářadí sklízet.
 O  dalších zařízeních, pomůckách a  zvy-
cích se zmíníme zase příště. Dnes, protože se 
blíží Velikonoce, si připomeneme výzdobu, 
kterou vystavovali do oken, když se svátky blí-
žily, někteří místní občané. Byli to především 
hlinění nebo sádroví zajíčci, kteří měli na zá-
dech košík s  dobrotami či barvenými vajíčky 
pro děti. Někdy stáli také v zeleném osení. Jak 
zajíčci, tak zelené osení patřily k symbolům jarních svátků. Zajíčka na fotografii opatruje od dětství 
paní Emilka Suchomelo-
vá. K zajíčkovi přidala také 
stejně památečnou porcelá-
novou slepičku, jejíž tělíčko 
se dá zvednout jako poklop 
na sladkosti. Velikonoční 
zvyky, jako je pomlázka, se 
u nás už vytrácejí, ale vajíč-
ka se v  našich domácnos-
tech ještě zdobí. Tak ať se 
Vám letos co nejvíce pove-
dou!

Ivanka Špinlerová
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Fotbal Těchonín (www.fotbal -techonin.net)
 Zimní příprava našeho oddílu odstartovala 3. 2. 2018. Během jejího průběhu jsme odehráli na 
UMT v Letohradě tři přátelská utkání. Od 8. 3. do 11. 3. jsme absolvovali zimní soustředění v Klášterci 
nad Orlicí (v Pensionu u Kalášků).
 V zimní přestávce jsme se snažili mužstvo posílit, ale prozatím bez úspěchu. Není to opravdu 
jednoduché. Hráčů pomalu ubývá a skoro v každém oddíle mají podobné problémy.
 V jarní části soutěže se pokusíme zabojovat o záchranu, ale moc dobře víme, že to bude velmi 
složité.

PARDUBICKÝ KRAJ 1.B TŘÍDA SKUPINA B JARO 2018 - rozpis
kolo datum den začátek domácí hosté
14. 25. 03. 2018 NEDĚLE 14.30 TATENICE TĚCHONÍN
15. 31. 03. 2018 SOBOTA 16.00 TĚCHONÍN MORAVSKÁ TŘEBOVÁ B
16. 07. 04. 2018 SOBOTA 16.00 LANŠKROUN B TĚCHONÍN
17. 14. 04. 2018 SOBOTA 16.00 TĚCHONÍN OPATOVEC
18. 22. 04. 2018 NEDĚLE 16.30 ZÁMRSK TĚCHONÍN
19. 28. 04. 2018 SOBOTA 16.00 TĚCHONÍN KRÁLÍKY
20. 06. 05. 2018 NEDĚLE 17.00 DOLNÍ ÚJEZD B TĚCHONÍN
21. 12. 05. 2018 SOBOTA 16.00 TĚCHONÍN JABLONNÉ N.O.
22. 20. 05. 2018 NEDĚLE 17.00 HORNÍ ÚJEZD TĚCHONÍN
23. 26. 05. 2018 SOBOTA 16.00 TĚCHONÍN ŘETOVÁ
24. 03. 06. 2018 NEDĚLE 17.00 ÚSTÍ N. O. B TĚCHONÍN
25. 09. 06. 2018 SOBOTA 17.00 LIBCHAVY TĚCHONÍN
26. 16. 06. 2018 SOBOTA 16.00 TĚCHONÍN SLOUPNICE

fotbal Těchonín
HC Těchonín (www.hctechonin.cz)
 Závěr hokejové sezóny se blíží! Hráči Těchonína vyhlíží konec sezóny 2017/2018 Holba LHL 
ligy. Letošní sezóna byla jako „na houpačce“. V první části se Těchonínu dařilo, když hráli 2. ligu. 
Z 9 týmů osadili 5. místo s bilancí 2 výher, 4 remíz a 2 proher. Dobré umístění poslalo tým do 3. 
ligy. Ve druhé části bylo v  tabulce 5 týmů. Hrálo se s každým týmem dvakrát. Druhá část hráčům 
Těchonína moc nevyšla. Z 8 zápasů si připsali 
3 výhry a 5 proher. Tato špatná bilance poslala 
tým na poslední místo v tabulce a pád do niž-
ších pater. Těchonín spadl do 5. ligy (pojmeno-
vaná jako Mátová), která momentálně se blíží 
ke svému konci. Společně s  námi hrají 5. ligu 
Sloni Dolní Morava, LDM Česká Třebová a Pe-
trovice. Těchonínští mají odehrány už 2 zápasy. 
Nejprve vyhráli v menším derby proti Slonům 
Dolní Morava 7:1. Ve druhém zápase na hráče 
čekal tým LDM Česká Třebová. I v tomto zápa-
se hráči uspěli a brali výhru 5:3. Poslední zápas 
v sezóně je čeká 24. 3. 2018 proti Petrovicím. Těchonínští mají možnost spravit si chuť a vyhrát 5. ligu 
Májovou. Bodově se prozatím nejvíce daří J. Matyášovi, který má na kontě 23 bodů - 12 branek a 11 
asistencí ze 17 zápasů. Jako druzí v pořadí se stejným počtem bodů jsou Martin Petr 15 bodů – 12 bra-

SPOLKY V OBCI
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nek a 3 asistence a Tomáš Krč 15 bodů – 11 branek a 4 asistence. Výborná je hlavně docházka. Oproti 
předešlým ročníkům se hráči vzorně na zápasy dostavují, 11 hráčů má na svém kontě více, jak 10 
zápasů. Brankaři Tomáš Jansa a Michal Šparlinek se pravidelně střídají. Tomáš má na kontě 9 zápasů 
s průměrem 3,1 branek na zápas a Michal 7 zápasů 2,0 branek za zápas. Děkujeme hlavně za podporu 
našim fanouškům, kteří se snažili jezdit na zimní stadion do Lanškrouna kolikrát ne zrovna v dobré 
časy! Budeme se těšit v další sezóně!

Michal Ordoš

SPV Těchonín
 Letošní zima se příliš nevytáhla, a tak se moc holdovat zimním sportům v naší vesnici nedalo. 
Přesto se nám podařilo několikrát udělat led. Celkově se bruslilo zhruba 14 dní. Docela nás překvapilo, 
že při tuhých celodenních únorových mrazech mělo slunce už takovou sílu, že led mizel před očima. 
Chtěl bych poděkovat všem, co pomáhali při odklízení sněhu. Velký dík patří Vlastimilu Všetičkovi, 
který vždy na požádání vyhrnul čtyřkolkou hřiště. Docela bychom uvítali, kdyby se do budoucna 
ozvali i další lidé na stříkání ledu, hlavně z řad rodičů. Děláme to především pro děti, aby se pořád 
neválely doma a neseděly u počítačů.
 Valná hromada ještě neproběhla, a tak vás o případných změnách ve vedení SPV budu informo-
vat v příštích TL. Bohužel se nám nedaří doplnit vedení organizace o mladší členy. Starší členové by už 
rádi pomalu předali své funkce jiným, ale není prostě komu.
 V nejbližší době by se měla uskutečnit brigáda v areálu pod školou, při které budeme chtít zpro-
voznit sportoviště pro letní sporty.

Radim Trejtnar

Sbor dobrovolných hasičů Těchonín (www.hasici -techonin.cz)
 Dne 27. 1. 2018 v Těchoníně proběhla premiérová akce Zimní pochod. SDH Těchonín byl oslo-
ven organizační skupinou o zajištění občerstvení a parkování pro lidi, kteří se pochodu zúčastní. Par-
kování bylo zajištěno na místní louce u vojenské nemocnice. Symbolickou cenu parkovného zde vybí-
raly hasičské děti. Pro necelou třídesítku lidí jsme zajišťovali nocleh s večeří a snídaní. Pár jich přespalo 
na hasičárně a zbytek byl uložen v místní jídelně. Veškeré občerstvení jsme poskytovali v hasičárně. Při 
pochodu samotném nebylo vůbec jasné, kolik lidí se zastaví a občerstvení využije. Moc jich nakonec 
nebylo, ale na případný nápor jsme připraveni byli výborně.
 V neděli 28. 1. 2018 proběhl Maškarní karneval na sále v místním hostinci. Zde SDH zajišťovalo 
občerstvení. Přidaly se i některé maminky dětí, když donesly nějakou doma upečenou buchtu nebo 
koláč. Akce se vydařila a děti si to užily.
 Tyto dva dny byly časově náročné pro lidi, kteří jakýmkoliv způsobem pomohli. Moc děkujeme.
Jako již tradičně se masky na masopustní průvod sešly u místní hasičárny a v průvodu vyrazily vesnicí. 
Zábava ten den pokračovala až do večerních hodin v hasičárně a opět s bohatým občerstvením, které 
SDH zajišťovalo.
 Letos dne 24. 2. 2018 se nám podařilo po náročné organizaci zrealizovat po roční přestávce Ha-
sičský ples na sále v místním hostinci. Účast lidí byla veliká a snad se všichni dobře bavili. Možná je-
diný menší nedostatek z naší strany byl nedostatečně vyhřátý sál. To do příštího plesu určitě zlepšíme. 
Jinak bohatá tombola a bohaté občerstvení snad vedly ke spokojenosti hostů. Za organizaci a realizaci 
patří velké poděkování všem, kteří pomohli.
 

jednatelka Zuzana Foglová
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Vážení občané,
 dovolte mi, abych touto cestou poděkoval organizačnímu týmu, který zajišťoval vše potřebné ko-
lem HASIČSKÉHO PLESU – tato malá skupina lidí věnovala nemálo svého volného času přípravám 
a hladkému průběhu plesu. Dále děkuji členům SDH a jejich rodinným příslušníkům a přátelům za 
vzornou péči o plesající během celého večera, sponzorům, kteří svými dary výrazně přispěli k bohaté 
tombole. Jmenovitě za pomoc děkuji „nehasičům“  – Dušková Jarmila, Koubová Šárka, Machačová 
Saša, Šilarová Iva, Velehradská Tereza, Charwot Stanislav st., Trojan Jiří.
 V neposlední řadě děkuji Vám všem, kteří jste se přišli pobavit a tím SDH Těchonín podpořili. 
Všem moc děkuji za přízeň.

Michal Budiš, starosta SDH

Mladí hasiči
 Těchonínští hasiči se v zimě schází v tělocvičně tradičně každé úterý od 17 hodin. Letos se schůz-
ky nesly v duchu míčových a pohybových her, aby nám mladí sportovci nezakrněli.
 V sobotu 10. března se v Mladkově uskutečnily první oficiální zkoušky odbornosti. Rada mládeže 
totiž rozhodla, že už nestačí jen mladé hasiče přezkoušet v rámci sboru, ale chce tyto zkoušky dozo-
rovat. Pět našich svěřenců se tedy naučilo okruhy své odbornosti a jeli jsme zkusit štěstí. Letos jsme 
nevěděli, do čeho jdeme. Lukáš Břinčil, Michaela Budišová, Natálie Dušková, Vojtěch Trojan a Vlasti-
mil Všetička ml. zvládli vše s naprostým přehledem a získali odznak Preventista junior resp. Strojník 
junior. Zaslouží si poděkování za snahu a gratulaci k úspěchu.
 Nyní už vyhlížíme jaro, abychom mohli venku trénovat disciplíny na soutěž „O  pohár obce 
Sv. Jiří“, která nám otevře ve dnech 11. a 12. května letní část sezóny.
 Jana Trojanová

Klub důchodců
 Od minulého vydání Těchonínských listů se naši důchodci opět třikrát sešli v  klubové míst-
nosti těchonínských hasičů. Po vánočním 
a  novoročním posezení jsme v  únoru 
uvítali jako každoročně na besedě pana 
starostu Daniela Krejsu. Bylo pěkné, 
že hned na začátku popřál s  lahvičkou 
becherovky k  93. narozeninám našemu 
nejstaršímu členovi a zároveň nejstaršímu 
občanu Těchonína panu Ladislavu Filipo-
vi. V úvodu nás podrobně seznámil s pro-
vedenými i  plánovanými akcemi v  naší 
obci. Pak už odpovídal na otázky našich 
členů. Tázající měli i různé všetečné dota-
zy, ale pan starosta je všechny zodpověděl 
k  úplné spokojenosti. Děkujeme mu za 
to, že nám věnoval čas ze svého nabitého 
programu. Při dobrém občerstvení jsme se 
společně ještě dobře pobavili. Příště se těšíme na opětné setkání s naší paní knihovnicí Jarmilou Pohlo-
vou.
 Ivanka Špinlerová
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Stolní tenis (www.pinec.info)
Blíží se konec základní části soutěže a můžeme být spokojeni s našimi výkony, protože jsme na prv-
ním místě a už nemůžeme být předstiženi. Zatím jsme neprohráli ani jednou, pouze jsme remizovali 
s Mistrovicemi. Ale slavit ještě nemůžeme, protože nyní nastane rozhodující část soutěže. Družstva 
byla na začátku rozdělena do dvou skupin, aby se zkrátily vzdálenosti při dojíždění na zápasy. První tři 
mužstva z naší skupiny budou hrát s prvními třemi z druhé skupiny o postup do vyšší soutěže. Zatím 
se nám to nikdy nepovedlo. Tak nám držte palce.

rk. tým PU V R P K skóre body
1. TJ Sokol Těchonín 17 16 1 0 0 223:83 50
2. TJ Sokol Mistrovice D 17 14 1 2 0 194:112 46
3. SK Ledříček Bartošovice v O/h 18 10 1 7 0 179:145 39
4. TJ Lanškroun D 17 10 2 5 0 184:122 39
5. TJ Jiskra Králíky C 17 10 1 6 0 174:132 38
6. TJ Sokol Tatenice B 17 7 2 8 0 149:157 33
7. TJ Sokol Líšnice C 18 4 3 11 0 131:193 29
8. TJ Sokol Nekoř B 17 3 2 12 0 109:197 25
9. TJ Sokol Horní Heřmanice 17 3 1 13 0 113:193 24

10. TJ Sokol Dolní Dobrouč B 17 1 2 14 0 92:214 21
 Radim Trejtnar

Těchonínský spolek turistů (www.toulanikolemorlice.cz)
 Přátelé a obdivovatelé těchonínského putování po kopcích a ko-
lem opevnění, rádi bychom Vás i letos pozvali na znovuzrozený turi-
stický pochod Toulání kolem Orlice. Letošní 23. ročník se uskuteční 
v sobotu 2. června 2018. Pro ranní ptáčata a delší trasy je prezenta-
ce přístupná od 7:30, účastníkům kratších tras stačí dorazit na start 
do 10. hodiny. Budou pro Vás vyznačeny tradiční trasy 3 km, 13 km, 
23 km a 40 km, v průběhu připraveno malé občerstvení, volný vstup 
na Boudu a na rozhlednu na Suchém vrchu.
 V cíli na Vás bude čekat medaile, diplom, dárek a dobrý pocit 
ze sportovního výkonu. K léčení puchýřů a bolavých nohou Vám v 
pozdní odpoledne zahraje kapela Kamarád Krteček (Praha) a Stringguards (Chrudim). Občerstvení 
jako obvykle - od dobrého piva až po tradiční nejlepší těchonínské langoše.
Těšíme se na dobré počasí a hojnou účast!
 Jiří Trojan

Český rybářský svaz - místní organizace Těchonín
 Dobrý den, vážení čtenáři Těchonínských listů, následující řádky budou zejména patřit rekapitu-
laci a bilancování nad uplynulým rokem. Pro nás rybáře to byl rok plný práce, která se vyplatila. Opra-
vili jsme horní i dolní rybník na Rybárně. Opravili a modernizovali jsme přivaděč vody do uvedených 
rybníků. Mimo tyto činnosti, které bych si dovolil označit jako stěžejní, důležité a po všech stránkách 
poměrně náročné, jsme prováděli standardní činnosti, o kterých Vás průběžně informujeme – jsou to 
kosení travnatých ploch na našich pozemcích, údržba břehových partií Těchonínského potoka, jezy na 
tomto potoce a na svěřeném úseku řeky Tiché Orlice, což bylo v minulosti oceněno Krajským úřadem 
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v Pardubicích. Ale měli jsme čas i na vycházky k vodě a následující řádky toho budou důkazem.
 Na tomto místě bych Vás rád seznámil s výčtem úlovků – tedy zprávou hospodáře naší organizace 
za rok 2017.
 Přehled o úlovcích – Rybárna, na kterou bylo vydáno 14 ks povolenek k lovu. Celkem bylo ulo-
veno 41 ks kapra obecného o hmotnosti 93,67 kg, 1 ks lína obecného o hmotnosti 0,25 kg, 1 ks štiky 
obecné o hmotnosti 1,70 kg, 1 ks amura bílého o hmotnosti 1,40 kg. Tedy celkem 44 ks ryb o hmot-
nosti 97,02 kg. Přičemž nejlepším lovcem byl pan Fogl P. s 11 ks ulovených ryb při hmotnosti 33,85 kg. 
Druhým byl pan Hubálek M., který ulovil 10 ks ryb při hmotnosti 24,30 kg, a třetím nejúspěšnějším 
lovícím byl pan Matějus L., kterému se podařilo ulovit celkem 15 ks ryb o hmotnosti 22,90 kg. Největší 
ulovenou rybou byl kapr obecný s pěknými 67 cm a 6,50 kg hmotnosti, kterého přelstil pan Fogl P.
Přehled o úlovcích – povolenka mimopstruhová, kdy na vody mimopstruhové bylo vydáno celkem 
7 ks povolenek. Uloveno bylo celkem 30 ks kapra obecného při hmotnosti 80,83 kg a 2 ks štiky obecné 
o hmotnosti 4,80 kg. Což v součtu znamenalo úlovek v počtu 32 ks ryb a hmotnosti 85,63 kg. Nejlepším 
lovícím se na vodách mimopstruhových stal pan Kopecký D., který ulovil 14 ks ryb o hmotnosti 39,50 kg. 
Druhé místo obsadil pan Michalka L. s úlovkem 9 ks ryb při hmotnosti 21,56 kg a třetí místo obsadil 
pan Pohl H., kterému se podařilo ulovit celkem 5 ks ryb s hmotností 16,20 kg. Největší rybu, kterou se 
stal kapr dlouhý 60 cm 
a  vážící 4,50 kg, ulovil 
pan Kopecký D.
 Přehled o  úlov-
cích  – povolenka na 
vody pstruhové. Na 
vody pstruhové bylo 
vydáno celkem 14 ks 
povolenek. Uloveno 
bylo celkem 298 ks ryb 
při souhrnné hmotnos-
ti 112,77 kg. Jednalo se 
o úlovek 30 ks pstruha 
obecného o  hmotnosti 
10,02 kg, 231 ks pstru-
ha duhového o  hmot-
nosti 91,04 kg a  37 ks 
sivena amerického o hmotnosti 11,71 kg. Z tohoto úlovku pak na našem revíru č. 453104 Tichá Orlice 
bylo uloveno 30 ks pstruha obecného o hmotnosti 10,02 kg, 194 ks pstruha duhového o hmotnosti 
79,11 kg a 17 ks sivena amerického o hmotnosti 5,62 kg. To činí celkový úlovek našich členů na na-
šem revíru čítající 241 ks ryb při hmotnosti 94,75 kg. Nejúspěšnějším lovcem se stal pan Matějus L. 
s úlovkem 94 ks o hmotnosti 27,73 kg, na druhém místě skončil s úlovkem 49 ks o hmotnosti 17,60 kg 
pan Filip R. a konečně třetí místo obsadil s krásným úlovkem 34 ks ryb při jejich celkové hmotnosti 
15,05 kg pan Kroczak R. Největší úlovek si připsal pan Sedláček J., který ulovil pstruha duhového mě-
řícího 65 cm a vážícího 3,00 kg.
 Všem lovícím gratulujeme a nyní přejdeme k rekapitulaci činnosti rybářského kroužku naší or-
ganizace výčtem ze zprávy vedoucího rybářského kroužku.
 V roce 2017 jsme se s dětmi sešli poprvé 24. března, kdy děti pomohly s násadou plůdku pstruha 
obecného do potůčku – přítoků Tiché Orlice v Těchoníně a Celném. Podařilo se jim osadit všechny 
menší přítoky na Celném i v Těchoníně a v dalším týdnu i celý Čerňovický potok.
 Dále již probíhala teoretická výuka rybolovné techniky a celkově příprava na rybářské závody 
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dětí na naší malé vodě Rybárně. Dne 23. dubna se konaly rybářské závody dětí na rybníce „Krátký“ 
v Lanškrouně. Z naší organizace se zúčastnila Klárka Kopecká, která obsadila, v již tradičně chladném 
počasí, krásné 10. místo a Roman Durna, který právě pro nepřízeň počasí ze závodů odstoupil. Za 
necelý měsíc, dne 20. května, jsme se zúčastnili rybářských závodů na Mostiskách. Jak už z minulých 
zpráv rybářského kroužku víme, těchto závodů se zúčastňujeme pravidelně každý rok a umísťujeme se 
na předních příčkách. V letošním roce jsme svoji kvalitu potvrdili. Na 7. místě se umístil Vojta Žofka, 
5. místo obsadil Roman Durna a na 3. místě se umístila Klárka Kopecká. Kláře tato voda sedí a doka-
zuje to svými skvělými výsledky již několik let. V kategorii lovící s pomocí se umístil na 4. místě Janek 
Jandejsek, na 5. místě Jan Faltus a na místě 7. Jonáš Hondl. V neděli 11. června se uskutečnily dětské 
rybářské závody na Rybárně. Pěkné počasí a  rekordní účast 11 dětí napovídala, že se bude jednat 
o jedny z nejpovedenějších dětských rybářských závodů na Rybárně. Nejlépe si vedl Roman Durna, 
který suverénně vyhrál a obhájil tak vítězství z minulého roku. Na 2.místě se umístila Klárka Kopecká, 
která si oproti loňskému roku polepšila o jednu příčku a na skvělém 3.místě se umístil Vítek Zigáček, 
pro kterého to byly první závody. Pod stupni vítězů se umístil David Kopecký, dále Štěpán Polzer, 
Vojta Žofka, Ema Vágnerová, Jonáš Hondl, Honza Faltus, Janek Jandejsek a  Karolínka Kalousová. 
Své poslední závody v dětské kategorii si nenechal ujít ani jeden z dvojice, již mládežníků, a to Polzer 
Štěpán a Kopecký David, kterým bych chtěl touto cestou poděkovat za velmi pěkné chvíle strávené ať 
už na kroužcích, či při závodech a popřát jim mnoho dalších pěkných chvil a zážitků ať už na rybách, 
či v životě celkově.
 Následně jsme dne 1. července vyrazili s dětmi na improvizované rybářské závody dětí pořádané 
ČRS MO Králíky. Závody se konaly na pro nás úplně neznámém revíru (Malá voda – Poldr u ČOV), 
kde pořadatelé závodu slibovali velké množství úlovků. Bohužel opak byl pravdou a sám technický 
ředitel závodu p. Vidrma nechápal, jak je to možné. Z našich dětí se nejlépe umístila Klárka Kopecká 
s Honzou Faltusem, kteří shodně ulovili 1 kapra a obsadili dělené 6.místo. Kryštof Hondl a Janek Jan-
dejsek skončili na 9-18 místě bez ulovené ryby.
 Jako nejnovější událost roku 2018 bylo přijetí nových členů. V  měsíci březnu jsme provedli 
zkoušky nových členů, kdy jsme přijali 6 nových dospělých členů. Všem se podařilo úspěšně složit vě-
domostní testy pro vydání prvního rybářského lístku a tímto krokem se zařadit do řad tichých bláznů. 
Přejeme jim spoustu krásných chvil s rybářským prutem.
 Závěrem bych si Vás dovolil pozvat na rybářské závody, které budeme pořádat dne 30. června 
a  tyto závody budou určeny okruhu lovících z  řad laické veřejnosti („nerybářům“). Nejlepší lovící 
obdrží věcné ceny. Občerstvení je zajištěno a po závodech je plánováno posezení u táborového ohně. 
Vezměte s sebou i své blízké, prožijete den v přírodě a ve společnosti dobrých lidí.
 Závěrem mého slova bych Vám rád popřál, aby Vás sluníčko stále více hřálo do tváří a prožili jste 
tak krásné jarní měsíce.

Josef Sedláček

Dočasná změna otevírací doby České pošty místní pobočky
Česká pošta dává na vědomí, že z personálních důvodů v pobočce naší obce od 1. dubna 2018 na-
stane dočasná změna otevírací doby. Dosavadních 14,5 hodiny týdně bude změněno na 10 hodin 
týdně, a to od pondělí do pátku 2 hodiny denně. V pondělí, středu a pátek od 13:30 do 15:30 hodin, 
dále v úterý a čtvrtek od 8:00 do 10:00 hodin.
Do října bude naši pobočku vykrývat zaměstnanec z mladkovské pobočky a od listopadu by měl 
nový zaměstnanec obsluhovat pobočky jak v Mladkově, tak v Těchoníně. Pokud byste kdokoli měl 
zájem o bližší informace k této práci, pak můžete kontaktovat vedoucí České pošty v Žamberku 
paní Skučkovou na telefonním čísle 954 350 801.
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Lyžařský kurz
 V termínu od 22. 1. do 26. 1. 2018 proběhl již čtvrtý ročník lyžařského kurzu na Dolní Moravě, 
kterého se zúčastnilo osm přihlášených dětí. Každý den odjížděl autobus plný dětí na Větrný vrch na 
Dolní Moravu. Po příjezdu do areálu děti dostaly lyže a lyžařské boty, navlékly si helmy a proběhla 
rozcvička na svahu s  Brumíkem. Potom se děti rozdělily do družstev podle lyžařských dovedností 
a probíhala vyuka s instruktory. Děti zvládly jízdu na laně i na vleku, stejně tak i sjezd na svahu. Počasí 
nám vcelku přálo, lyžování děti bavilo, i když jsme přijížděli zpět do školky unavení.V pátek se konal 
očekávaný karneval a závody na lyžích. Všichni zúčastnění předvedli v krásných maskách své lyžařské 
umění. Při vyhlášení vítězů jsme měli zastoupení i na stupních vítězů, získali jsme dvě medaile, obdr-
želi diplomy a odměny. Všichni si kurz užili a budou na něj rádi vzpomínat.

Maškarní karneval v mateřské škole
 V  únoru proběhl v  naší 
školce maškarní karneval. 
Děti již od rána přicházely 
v  různých maskách. Sešlo se 
zde spousta nádherných ma-
sek, soutěžili jsme, tančili, 
hráli jsme hry. Také proběhla 
promenáda masek. Za úžasné 
masky byly děti odměněny. 
Karneval se vydařil a  děti si 
karnevalové dopoledne velmi 
užily.

Také jsme se zapojili do pro-
jektu Orlického deníku“ Naše 
školka“. Děti z  naší mateřské 
školy se na začátku dubna společně budou fotografovat a jejich foto bude zveřejněno v Orlickém de-
níku.
 Iva Jirušková

MATEŘSKÁ ŠKOLA
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 Na konci minulého 
článku bylo pozvání na Jar-
ní prodejní výstavu a  s  tím 
spojený Den otevřených 
dveří. Na výstavu už od za-
čátku roku připravovali žáci 
výrobky, co jim síly stačily. 
Pravda, bylo to náročné, když 
se zrovna bojovalo o  zlato 
na Zimních olympijských 
hrách, ale všechno se stihlo. 
Za úspěch celé akce vděčíme 
nejen žákům a  pedagogům, 
ale i  ostatním zaměstnan-
cům, kteří se podíleli na pří-
pravě. A také Vám, že jste nás 
přišli podpořit a  vyzdobit si 
Váš byt právě výrobky zakou-
penými na výstavě.
 V  lednu nás navštívili 
rodiče našich žáků a společně 
s  nimi si vyráběli. Tentokrát 
to byly placky, zrcátka nebo 
přívěsky s  vlastními kresba-
mi. Myslím, že radost měl 
opravdu každý, kdo přišel.
 Kromě vyrábění a  pod-
pory sportovců na letošních 
ZOH jsme měli jeden zají-
mavý program. Při vyprávění 
Indiánského příběhu si žáci 
mohli prožít díky své fantazii 
a zvukům hudebních nástro-
jů vlastní příběh. Letěli přes 
moře, šumělo moře, zahnali 
sucho tím, že přivolali déšť, 
a pak spokojeně letěli zpátky domů…
 
 A co nás v nejbližší době čeká? Navštívíme knihovnu v Jablonném nad Orlicí v rámci března-
-měsíce knihy. Připravujeme se na plavecký kurz, který bude až do konce školního roku. Pro Vás 
připravujeme tradiční SBĚR STARÉHO PAPÍRU na 7. května.
 
 Než se zase ozveme, tak Vám chceme popřát veselé Velikonoce a dětem bohatou pomlázku.

Za všechny pracovníky Dana Procházková

ŠKOLNÍ OKÉNKO
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Silvestrovský ohňostroj
 Krásný zážitek a velmi příjemný vstup do nového roku 2018 nám i letos připravili organizáto-
ři ohňostroje. V den Silvestra 2017 se po dvácáté hodině rozezněl tradiční gong a spustil ohňostroj 
zakoupený z obecní sbírky, na který jste v první řadě vy, občané Těchonína, obec Těchonín a další 
sponzoři, přispěli. V průběhu akce byl připraven svařák, punč i čaj a děti zabavily světelné hračky, které 
jsme za symbolickou (respektive dobrovolnou) cenu zpřístupnili všem divákům. Za organizační tým 
děkujeme za podporu a doufáme, že Vám třaskavý zážitek i horké víno zpříjemnily nejen slavnostní 
večer, ale vstoupili jste do nového roku s veselou náladou.
 Musíme se omluvit za chybně uvedenou informaci v minulém čísle - u jména Dušková, Bartoň měla být uvedena částka 
300,- Kč (bylo uvedeno 200,- Kč). Omlouváme se...

Jiří Trojan

Z činnosti Kočovné divadelní společnosti Bouda
 Dne 27. 1.  2018 uvedla Kočovná divadelní společnost Bouda, z.s. detektivní hru pod názvem 
„Vražda v  salónním coupé“ au-
torů Zdeňka Svěráka, Ladisla-
va Smoljaka a  Járy Cimrmana. 
Představení se konalo v  sále 
hospody U  Mostu a  navštívilo 
jej 149 diváků, kterým děkuje-
me za podporu a  hojnou účast 
na představení.
 Reprízy byly uvedeny na 
Studeném v  sobotu 24.  února 
a ve Vlčkovicích v pátek 2. břez-
na. Příští sezónu plánujeme 
uvést divadelní hru Františ-
ka Ringo Čecha „Dívčí válka“. 
V tomto legendárním díle z dáv-
né historie našeho národa vystu-
puje větší počet postav, proto velmi rádi přijmeme do našich prořídlých řad případné zájemce.
 Za Kočovnou divadelní společnost Bouda, z.s. přispěl Oto Pavliš.

Fotografie publikována se souhlasem autora, kterým je pan Stanislav Studený mladší.

Dětský maškarní karneval
 …měl tentokrát podtitul „Záchranářský“. Děti 
při něm zkoušely, co obnáší záchranářské profese, a to 
nejen ty, které přišly za záchranáře převlečené (a ne-
bylo jich málo). Pod dohledem Martiny, Olinky, Ivety, 
Dana, Terezy, Hanky a Aničky musely např. vylézt do 
výšky, dobře mířit, projít nebezpečným územím, smo-
tat obvaz nebo obsadit co nejrychleji sedačku…
 A pokud se nesoutěžilo, učila nás Míša tanečky, 
které nám pouštěl Ríša. Možná ještě i u vás občas chodí 
děti a mávají rukou nad hlavou za zvuků: „Tatý, tatá“. 
Nebojte, to není nic zvláštního, to jen jedou se sirénou 

AKCE V OBCI
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a písničkou, co je Míša naučila…
 Aby se ani dospělí nenudili, byl pro ně nachystán test záchranářských znalostí. Nebylo to nic 
jednoduchého (Schválně, kdo z vás by věděl číslo na vodní záchranáře v Pastvinách?). Správné byly 
odpovědi jen u dvou testů. Vylosovaná vítězka získala poukaz na návštěvu kosmetického salónu a dru-
hý správný test byl odměněn svítícími brýlemi, které také zaručí, že vás nikdo nepřehlédne.
 Kdo chtěl zkusit své štěstí, mohl si u Šárky a Vendulky koupit pytlíček s překvapením. Místní 
hasiči ve výčepu prokázali, že umí nejen hasit, ale i občerstvovat.
 Poděkovat musím i panu Zdeňku Koskovi za pronájem sálu a Radimovi, který v něm udržoval 
teploučko.
 Největší dík ale patří vám všem, kteří jste na karneval přišli. Bez vás by to nešlo. Tak zase příští 
rok na shledanou!
 Anička Břinčilová

Tříkrálová sbírka
 Již po osmé naší vesničkou dne 
6. 1. a 7. 1. prošli malí koledníci s bílý-
mi korunkami na hlavách, kteří letos 
pro Tříkrálovou sbírku vykoledovali 
16 997 Kč.
 V sobotu za doprovodu A. Břin-
čilové, I. Trejtnarové a  M. Pavlišové 
zazpívaly a popřály lidem štěstí, zdra-
ví tyto děti (na fotce zleva): Vaneska 
Durnová, Ela Hejlová, Nela Šrotová, 
Míša Budišová, Péťa Dušek, Matěj 
Trejtnar, Marťa Hrdinová, Natálka 
Dušková a Honza Leicht.
 V neděli v Celném za doprovodu 
M. Krejsové koledovali spolu s  Klár-
kou Kopeckou Eliška a  Honzík Kos-
kovi, zatím naši nejmenší koledníci.
 Výnos TS sbírky z  největší čás-
ti slouží lidem v nouzi žijícím v naší 
republice. Většina financí zůstává 
v  regionu, kde byly vybrány. Zhruba 
desetina výtěžku připadá na projekty 
v zahraničí.
 Velké poděkování patří Vám 
všem, kteří jste přispěli do kasiček 
a  koledujícím skupinkám, včetně je-
jich doprovodu za ochotu při účasti 
na sbírce.
 Všichni malí koledníci děkují za 
dobroty, co od Vás dostali. Vše si poctivě a s radostí rozdělili v zasedací místnosti OÚ. Neměli bychom 
ani zapomenout poděkovat OÚ za poskytnutí zázemí, občerstvení a podporu při organizaci TS.

Monika Krejsová (foto M. Pavlišová, M. Krejsová)
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Masopustní rej 2018
 Tradiční masopustní průvod prošel za mrazivého počasí vesnicí 10. února. Z letošního kalendáře 
vám jistě neunikla fotografie z archivu P. Vašaty, která zachycuje Masopust z roku 1958. Kdyby byla 
barevná, jistě by nikdo vedle současných fotek nehádal rozdíl šedesáti let.

 

Při cestě Hluchovem 
už pár let zpátky mí-
váme delší zastavení 
s  pohoštěním v  cha-
lupě u Vebrů, ale bo-
hužel chřipka byla 
rychlejší, než my, 
a  tak jsme je svým 
řáděním nemohli po-
těšit. Jak to tak někdy 
bývá, místní tamtamy 
se rozezněly a  Hlu-
chovští se o  tom do-
zvěděli. Přiložili ruce 
k dílu a ze dne na den 
nám připravili zastáv-
ku nahoře u  Filipů 
s  velkým pohoštěním 
a ohněm pro zahřátí, protože některé muzikanty z vozu jsme museli málem rozmrazovat. Moc Vám 
děkujeme. Za spoustu krásných fotografií vděčíme Standovi Studenému ml.
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 Chtěla bych poděkovat bezmála padesáti maškarám, které se s nadšením letos opět průvodu zú-
častnily. Koňským povozům Honzy Leichta a Vaška Moravce z Jamného, muzikantům, naší nezastu-
pitelné harmonikářce Evičce. Průvod jsme ukončili v dolním Těchoníně u Moravců a přesunuli se do 
hasičárny, kde jsme ještě chvíli poseděli s místními. K tomu nám Evička zahrála na harmoniku.
 Za všechny maškary děkuji nejvíce Vám všem, co jste nám připravili výborná pohoštění. Za rok 
se k Vám zase rádi vrátíme!

Monika Krejsová
(foto Stanislav Studený ml.)

Oslavy 450. výročí první písmené zmínky o obci Celné
Termín a místo konání oslav:

sobota 23. června 2018, Celné - fotbalové hřiště
Ukončení oslav: 

neděle 24. června 2018 (2:00 hod.) 
  PROGRAM:

12.30-13.15  Jablonská muzika, dechová hudba z Jablonného nad Orlicí

13.15-13.30  Zahájení oslav, přivítání občanů a hostů, proslov starosty obce

13.30-14.15  Jablonská muzika

14.15-14.30  Vystoupení dětí z MŠ Těchonín

14.30-15.00  Vystoupení mladých hasičů z Těchonína

15.00-15.30  Vystoupení žáků bubenické školy ORdrums

15.30-15.45  Vystoupení žáků ZŠ Těchonín

15.45-16.15  Vystoupení taneční skupiny BESEDA z Mistrovic

16.15-16.45  Oktet Girls, vokální soubor

16.45-17.30  Lněná svatba, vystoupí členové divadelního souboru Bouda, z.s.

17.30-20.00  Kapela Hashberry Žamberk, rock, grunge, folk

20.00-01.30  Kapela Gremlins z Letohradu

Oslavy bude provázet slovem paní Radka Makarová.
Změna programu vyhrazena.

Občerstvení bude zajištěno po celé odpoledne.

V průběhu odpoledne bude v místě konání oslav vystavena historická 
„Koněspřežná stříkačka FLADER“, rok výroby 1921-1930, která byla ve výzbroji 
hasičského sboru na Celném. Po jeho zrušení se stala majetkem obce Těchonín. 

  Zápis do 1. ročníku ZŠ - 18. 4. 2018 (od 16 hod do 17 hod.)

Zápis do MŠ - 11. 05. 2018 (od 10 hod. do 13 hod.) IN
F

O

CELNÉ - OSLAVY 450. VÝROČÍ
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Rozloučili jsme se
Čest jeho památce!
24. 2. 2018 Fridrich Milan 67 let (Těchonín 100)

Životní jubilea
Blahopřejeme, hodně štěstí a zdraví.
Leden
 50 let Polzerová Hana (Těchonín)
 65 let Kosek Michal (Těchonín)
Únor
 50 let Janků Lenka (Těchonín)
 60 let Pražan Ladislav (Těchonín)
 65 let Michalka Ludvík Mgr. (Těchonín)
 65 let Kašparová Zuzana (Celné)
 75 let Schönová Ludmila (Celné)
 75 let Kopecký Miroslav (Těchonín)
 93 let Filip Ladislav (Těchonín)
Březen
 55 let Suchomel Petr (Těchonín)
 55 let Brůnová Milena (Těchonín)
 60 let Navrátilová Saša (Celné)
 60 let Faltus Milan (Těchonín)
 60 let Leichtová Alena (Těchonín)
 60 let Lyčka Miroslav (Celné)
 65 let Krsková Jarmila (Těchonín)
 65 let Studená Marie (Celné)

SPOLEČENSKÁ KRONIKA
 

?
Věková struktura obyvatel

(k datu: 21.3.2018)

Celné:  
45 mužů, 47 žen, 15 dětí  

(10 chlapců, 5 děvčat)
celkem 107 obyvatel 

věkový průměr 46,64 let

Stanovník:
7 mužů, 5 žen, 5 dětí 
(2 chlapci, 3 děvčata)
celkem: 17 obyvatel

věkový průměr 45,31 let

Těchonín: 
216 mužů, 193 žen, 74 dětí 

(36 chlapců, 38 děvčat)
celkem: 483 obyvatel

 věkový průměr 43,63 let

Obec Těchonín celkem: 
268 mužů, 245 žen, 94 dětí 

(48 chlapců, 46 děvčat
celkem: 607 obyvatel

věkový průměr 45,17 let

Pohyb obyvatel - Těchonín celkem:
(1.1.2018 až 21.3.2018)

Přistěhování: 7, narození: 0, 
odstěhování: 4, úmrtí: 1

Trocha statistiky...

„Život je tehdy dlouhý, umíme   -li ho využít.“
 Seneca

Historická vozidla přijedou do Těchonína

 Veterán car club historických vozidel Červená Voda pořádá 9. června 2018 v Červené Vodě 20. 
ročník Srazu historických vozidel. Akce se účastní pravidelně 50 až 60 posádek s historickými auto-
mobily a motocykly z okolí i z Pardubic, Šumperka, Hradce Králové, Prahy atd. Na programu akce 
je, mimo jiné, vyjížďka 60 až 80 km. V loňském roce to byla trasa Červená Voda, Lichkov, Nekoř, 
Žamberk, Rokytnice, Neratov, Mladkov, Králíky, Červená Voda. V letošním roce se trasa upřesňu-
je také podle formy spolupráce s  jednotlivými obcemi. Zatím je stanovený pevně průjezd Horní 
Čermnou, kde mají účastníci zajištěný oběd. Detailní trasa průjezdu, případné stanoviště průjezdní 
kontroly, se bude upřesňovat i s naší obcí, jejíž zastupitelstvo na březnovém zasedání odsouhlasilo 
příspěvek pro tuto akci.
 Za Veterán car club se zastupiteli obce jednal pan Zdeněk Kadečka a Jaromír Urban (st.). Dne 
9. června 2018 v odpoledních hodinách budou mít naši občané možnost obdivovat historické auto-
mobily a motocykly.



26

NA NÁVŠTĚVĚ U SOUSEDŮ
Na návštěvě u pana Romana Brůny

 Ve svém archivu mám uložený článek 
z 10. října roku 2001 z Nového Králicka s názvem 
Zmiják aneb koho nám závidí v Orlickém Záhoří. 
Ten čas letí – v době na začátku nového tisíciletí se 
začala šířit v obrovském kruhu ochranářů přírody 
sláva našeho občana Romana Brůny. Těchonín-
ští jeho dovednosti dobře znali, však každý věděl, 
kde hledat pomoc, když se mu u domu objevily 
zmije. Známým se náš Roman stal ovšem svými 
prvními loveckými zásahy v  Orlickém Záhoří 
a právě tam začal spolupracovat s ochranáři. Ten-
krát jsem jej líčila jako mohutného pohádkového 
kováře, dnes už ho nemoc poněkud zeštíhlela. 
Velká láska k přírodě a všemu živému mu ovšem 
zůstala dodnes.
 Musím podotknout, že tahle láska ho drží už 
od dětství. Odmalička rád pozoroval hmyz, ošet-
řoval zraněné ptáky a krmil je. Doma se také staral 
o vlčáky. V přírodě mu nic neuniklo. Jako ženatý 
mužský svého koníčku nenechal, spíš ho ještě roz-
šířil. V rodině měl vždycky pochopení, žena Inka 
mu nebránila, když choval užovky červené (daro-
val mu je kamarád Miloš Harnych), nebo kobyl-
ky strašilky. Na půdě pro své hady rozmnožoval 
myši. Ani dcerám Darince a Ivetce tahle vášeň ne-
vadila. Z vlastní zkušenosti musím potvrdit, že se 
hadů nebály a hlavně Ivetka uměla už jako školač-
ka odchytit zmiji. V době, kdy začala Romanova 
přespolní sláva a zrovna odchytával zmije v Orlic-
kém Záhoří, měla jsem doma rodinnou návštěvu. 
V parném létě děti běhaly ven a dovnitř a nechá-
valy za sebou otevřené dveře. Když všichni odjeli 
a  vše utichlo, sedla jsem si k  televizi a  náhle se 
zpod klavíru začala sunout zmije. Ne moc velká, 
ale zmije. Co teď? Volám Romanovi. Jenže – byl 
v  Orlickém Záhoří. A  že prý pošle Ivetku, ona 
to taky umí a on že to bere na sebe, kdyby něco. 
Jako učitelka jsem se o dítě školou povinné bála, 
ale vše proběhlo hladce. Ivetka hadilovkou zmiji 
odchytla, vsunula do speciální oválné plechovice 
s víkem a odnesla vetřelce z našeho domu. Obě 
dcery Roman bral na pozorování přírody a  také 
často na houby, které sbírá nesmírně rád.
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 Vraťme se ale ještě k začátkům slávy těchonínského „zmijáka“, někdy i „haďáka“. Od roku 2001 
jezdí náš Roman do Orlického Záhoří každoročně dvakrát, většinou v  květnu a  srpnu. S  vedením 
Chráněné krajinné oblasti Orlické hory má dohodnuto, že odchycené zmije přemístí vždy do Národní 
přírodní rezervace Trčkov. Vděčni mu byli obyvatelé Orlického Záhoří, ale jakmile se o jeho doved-
nostech dozvěděly další obce a ochranáři, začala být v létě o něj, jak se říká, mela. K odchytu musel 
mít samozřejmě pomůcky. Nejprve to byla hadilovka – vynález Romanův, ale kolektivní práce jeho 
a kamarádů. Musím prozradit, že kolem úchytu (pozor, nejsou to kleště) je filc, protože hadu se nesmí 
ublížit! Zpočátku měl náš lovec na odchycené kusy oválnou plechovici s pletivovým víkem a řemenem 
přes rameno. Truhláři Pavlu Hečkovi se nezdála výstroj našeho zmijáka dost dobrá, protože by měl 
mít stejný kufřík, jako měl pan Kemr ve filmu Pod jezevčí skálou. Vyrobil dřevěný kufřík se dvěma 
víky (to užší je na nový úlovek) a s pořádným zajištěním. Přece nepošleme Romana Brůnu do světa jen 
tak! Také hned dostal zmijáckou vizitku. Od těch dnů už uplynula dlouhá doba. Náš zmiják se objevil 
v pořadu televize Nova a ČT Ostrava – vždy při odchytu v Orlickém Záhoří.
 Ochranáři zvou Romana Brůnu i k odchytu užovek kvůli značkování. Nejdále byl v Horním Čí-
žově v Podyjí, nebo také ve Zlatých Horách v okrese Jeseník. Prostě – tenhle náš občan má hady rád, 
chrání je a hodně o nich také ví. Víte, že umí chytit zmiji i holou rukou? Jednou jsem ho ovšem potkala 
a ukázal mi ruku se zmijím kousnutím. Byla pěkně probarvená a nateklá. Teď ale může náš zmiják 
tvrdit, že je proti hadímu jedu imunní.
 Odchytal už stovky hadů, ale za nejvzác-
nější úlovek považuje 85 cm dlouhou zmiji čer-
nou v Orlickém Záhoří. Tato zmije je také zmije 
obecná, ale postrádá na hřbetě typickou klikatou 
kresbu. Je prostě celá černá a  vzácnější, než ty 
obyčejné. Připomínám, že zmije obecná je přísně 
chráněná, protože patří ke kriticky ohroženým 
druhům živočichů, i když se nám občas zdá, že 
je jich až dost. Dnes spolupracuje Roman Brůna 
s Odborem životního prostředí v Žamberku a na 
starost má 20 vesnic v okolí (někdy i více) - tedy 
co se odchytu zmijí týká.
 Pan Roman Brůna chrání i  jiné živočichy. 
Loni si z Orlického Záhoří přivezl dva ježky, kte-
ré poranilo auto. Samečkovi na zlomenou nožku 
vyrobil něco jako ortézu a vyléčil i samičku. Oba 
uzdravení ježci teď spí. Ve venkovní voliéře mají 
speciální domeček vystlaný slámou a  pilinami 
a  navrchu zakrytý suchou trávou. Protože před 
zimním spánkem se už páreček měl čile k  svě-
tu, jsou připraveny další tři domečky pro mladé. 
Odbyt je zajištěn, o ježky je velký zájem. Samo-
zřejmostí pro rodinu Brůnovu je zimní krmení 
ptáčků. Pytle slunečnicového semena si Roman 
zajišťuje až v Litomyšli. Ve své zahradě chrání v létě pod lekníny na malém jezírku užovku obojkovou. 
Doma chovají dva papoušky zpěvné. O tom, kde kteří ptáci žijí, hnízdí a vyvádějí mladé, má náš dů-
kladný pozorovatel výborný přehled. Při této návštěvě jsem se dozvěděla, kde u nás sídlí výr ušatý, že 
na Hejnově se objevuje chřástal, v bývalé konírně vyvedly mláďata poštolky, v Dolanech hnízdí v létě 
čáp černý atd. Donedávna psal pan Brůna (převzal to po tatínkovi) zprávy o ptactvu u nás pro Českou 
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ornitologickou společnost. Teď už se průzkum neprovádí, ale náš amatérský přírodovědec pozoruje 
dál. Vyráží do polí, luk a lesů s hadí hůlkou, kterou dostal na památku po panu Juračkovi (ten ji vyrobil 
ze samorostu, její rukojeť představuje hadí hlavu).
 Mnozí naši občané si Romana Brůnu zvou na zabíjení domácího zvířectva (např. králíků). Asi si 
říkáte, jak to, když má všechny živočichy tak rád? Já si myslím, že náš zmiják je posílá na onen svět tím 
nejrychlejším způsobem. To každý neumí, proto mu příroda určitě odpouští.
 Možná se některý čtenář nad tou velkou láskou k přírodě usmívá, ale já osobně si zapálenosti 
pana Romana Brůny moc vážím. Někdy se o ochraně přírody a o tom, že by měla být zachována pro 
naše potomky, hodně mluví. Náš občan Roman Brůna koná. Ať už se stará o různé živočichy, nebo 
shání a nosí pro školní sběr vybité baterie, či sbírá odpadky u potoků. Předevčírem v největším lijáku 
uklízel odpadky od Tiché Orlice, protože k vodě přece žádné skládky nepatří. Nečeká za to nějaké po-
děkování od nás, lidí, dělá to totiž pro přírodu. Přejme mu, ať má ještě hodně síly a dobré zdraví, aby 
jí mohl dál pomáhat.

Ivanka Špinlerová

Mladkovská setkání s místní historií

 Dne 17. února jsem alespoň krátce pozdravila před besedou, kterou pořádali, amatérské mlad-
kovské historiky. Znám především pana Miloše Tarašku, Josefa Kaláška a členy jejich rodin, kteří 
se o výstavky a besedy v Mladkově zejména zasloužili. Zmíněná únorová beseda byla věnována 
obchodům a obchůdkům mladkovské historie. Sálek u zdravotního střediska byl zcela zaplněný 
místními občany, ale také zájemci z okolních obcí a hlavně mladkovskými rodáky. Na 17. březen 
je plánována další beseda, a to se sportovnějším námětem – 15 let s Orlickými kilometry. Koná se 
v Domě hasičů. Přeji mladkovským amatérským historikům, ať se jim práce daří, a zároveň doufám, 
že i mezi těchonínskými mladšími občany se najdou podobní zapálení zájemci o místní historii, 
kteří by ji šířili mezi ostatními občany.

Ivanka Špinlerová



29

 Skorec vodní
 
 Každý, kdo se rád prochází kolem Tiché Orlice, může v kteroukoli roční dobu na některém z bal-
vanů v řece zahlédnout ptáčka velikosti kosa především tmavě čokoládové barvy. Zajímavé je, že zpívá 
i v zimě. Zastavte se třeba na mostě u hostince a chvíli počkejte, zanedlouho můžete tohoto zajímavého 
opeřence spatřit a uslyšet. I Celenští jej mohou z břehů řeky často zahlédnout.
 Skorec vodní je pravidelně hnízdící stálý pták. Žije ve vymezených revírech u rychle proudících 
toků bohatých na kyslík. Dorůstá až 18 cm, má zavalité tělo s krátkými křídly a nápadně krátkým oca-
sem. Je tmavohnědé barvy se světlejší hlavou a břichem a hlavně nápadnou bílou náprsenkou. Zobák 
a končetiny má načernalé, oči hnědé. Samičky se od samečků barevně neliší, ale mladí skorci jsou navr-
chu celí šedí a zespodu mají husté šedé pruhování. Jak už jsem uvedla, jeho zpěv – krátké flétnové tóny 
s crčivými zvuky - zaslechnete i v zimě. Létá nízko a rychle nad vodou. Jakmile ho vyplašíte, na konci 
svého úseku toku se vrací obloukem zpět na začátek. Hnízdí v dutinách v březích nebo pod mosty 
v době od března do června. Hnízda jsou kulaté stavby hlavně z mechu se vstupním otvorem po straně. 
Samice klade 4 – 5 svět-
lých vajec a sedí na nich 
sama. Samec jí občas 
nosí potravu, ale vět-
šinou samice na chvíli 
opustí hnízdo a  letí se 
nakrmit. O  mláďata se 
ale starají oba ptačí ro-
diče. Zajímavé je, že pár 
často spolu zůstává po 
celý život.
 Čím je skorec 
vodní zvláštní? Potápí 
se a  plave pod vodou. 
Dokonce pod vodou 
i chodí. Je k tomu skvěle 
přizpůsobený. Má méně 
pneumatizovanou kost-
ru (jiní ptáci mají více 
dutých kostí), je hustě opeřený a má silná křídla. Navíc má zakryté ušní otvory, při potopení uzavřené 
nozdry a oči chráněné třetím očním víčkem – mžurkou. Pod vodou se živí larvami chrostíků, jepic, 
komárů, sladkovodními plži, červy, pulci, potěrem a malými rybkami. Na souši nepohrdne brouky, 
mravenci, pavouky a stonožkami.
 Kdo a co mu škodí? Ulovit je mohou draví ptáci, kuny, dokonce i hryzci. Samozřejmě i krutá zima 
může snížit jejich stavy, rovněž povodně mohou zničit hnízda tohoto ptáka. Člověk škodí skorcům 
melioracemi toků a hlavně jejich znečišťováním.
 Zatím se u nás můžeme jeho výskytem těšit. Vlastně to znamená i to, že naše Tichá Orlice je doce-
la čistá, když tu skorec vodní ještě zůstává. Doufejme, že tohoto ptáčka pořád budeme vídat usazeného 
na balvanu v řece, jak pozoruje život pod hladinou, nebo jak se brodí na mělčině.

 
Ivanka Špinlerová (foto: Josef Sedláček)

PŘÍRODA KOLEM NÁS

Mládě skorce vodního
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Zastupitelstva obce – termíny a program
Duben - 18. 4. 2018 v 18.00 hod., zasedací místnost OÚ

- Zpráva účetního, předpisy a platby
- Zajištění očkování psů
- Úprava obce, zajištění sečení, úklidu veřejných prostranství a hřbitovů

Květen - 16. 5. 2018 v 18.00 hod., zasedací místnost OÚ
- Závěrečný účet obce
- Zpráva knihovnice o činnosti místní knihovny
- Zajištění zimní údržby místních komunikací

Červen - 13. 6. 2018 v 18.00 hod., zasedací místnost OÚ
- Zpráva předsedy komise stavební a životního prostředí
- Zpráva předsedy komise sociální a SPOZ

Na každém zasedání bude vyhodnoceno plnění usnesení z minulého zasedání, žádosti, stížnosti, při-
pomínky a úkoly.

Těchonínské listy
Termín uzávěrky a prodeje TL – LÉTO 2018
Uzávěrka: v pátek 15. 6. 2018, v prodeji budou od pátku 29. 6. 2018
Termín platí pro přispěvatele stálé i příležitostné.
Termín uzávěrky je nejzazší termín pro odeslání nebo odevzdání příspěvku.
Příspěvky prosím zasílejte na adresu: listy@techonin.cz nebo na adresu vencl.k@seznam.cz nebo mů-
žete písemný příspěvek předat kterémukoliv členu redakční rady, jejich jména jsou uvedena na zadní 
straně obalu Těchonínských listů.
Těchonínské listy můžete zakoupit: Konzum Těchonín, prodejna potravin na Celném, Obecní úřad 
Těchonín, informační centrum Jablonné nad Orlicí, Vencl Karel Těchonín – u něho lze také sehnat 
výtisk každého doposud vydaného čtvrtletníku Těchonínské listy z let 2011, 2012, 2013, 2014, 2015, 
2016, 2017.

Almanach: Těchonín 1514 – 2014
Několik výtisků je stále k dispozici, zájemci si mohou almanach zakoupit na Obecním úřadu v Těcho-
níně.

Karel Vencl

INFORMAČNÍ OKÉNKO

Základní cena inzerce v Těchonínských listech: 3 Kč/cm2 (včetně DPH)
Velikost : šířka x výška
A – 6,4 x 3,7 cm = 71 Kč
B – 12,8 x 3,7 cm = 142 Kč
C – 12,8 x 7,4 cm = 284 Kč
D – 12,8 x 9,25 cm = 355 Kč (1/2 strany)
E – 12,8 x 11,1 cm = 426 Kč
F – 12,8 x 14,8 cm = 568 Kč
G – 12,8 x 18,5 cm = 710 Kč (1 strana) 
 
Při opakované inzerci nad částku 100 Kč, a to pouze v následujícím vydání Těchonínských listů, lze poskytnout
slevu až 20% z původní ceny (není na ni nárok)C
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Zveřejnění blahopřání,
poděkování nebo vzpomínky v TL:
Do velikosti: šířka x výška
A – 12,8 x 4.6 cm – 50 Kč (1/4 strany)
B – 12,8 x 9,2 cm – 100 Kč (1/2 strany)
C – 12,8 x 13,8 cm – 150 Kč (3/4 strany)
D – 12.8 x 18,5 cm – 200 Kč (celá strana)
Může být i fotografie.
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 Policisté Pardubického kraje by rádi občanům v  kraji 
připomněli důležité preventivní rady a zásady, kterými je dob-
ré se řídit, aby se nestali obětmi různých podvodníků nebo 
zlodějů. Preventivní rady budou vydávat formou tematických 
článků, které budou zasílat na vaše obce. Témata budou jistě 
zajímavá. Například podvody páchané na seniorech (tzv. vý-
hodné nabídky zboží či služeb, legendy podvodného vylákání peněz, obtěžující telefony), senioři v silniční 
dopravě (chodci, cyklisté, řidiči – povinné zdravotní prohlídky), senioři – osobní bezpečnost, domácí násilí, 
majetková kriminalita, tísňové linky, léto – pohyb v lese, skoky do neznámé vody, děti – bezpečná cesta do 
školy, kyberkriminalita a podobně. Budeme se snažit, aby naše články byly zajímavé a tak občas přidáme 
i pár střípků z policejních svodek, abyste věděli, co se ve vašem okolí děje.

 Dnes bychom rádi v tomto úvodním článku připomněli čísla tísňových linek a postup při podávání 
trestního oznámení. Začneme druhým zmiňovaným tématem a to podáváním „trestního“ oznámení. Ozná-
mení na Policii České republiky může podat kdokoliv (nikoli pouze poškozený), oznámení lze podat písem-
ně nebo ústně a samotné oznámení lze podat na kterékoliv oddělení policie nebo na státní zastupitelství. 
Pokud vaše oznámení nemá charakter neodkladného tísňového hovoru na linku 158, můžete se obrátit na 
policisty z nejbližšího obvodního oddělení policie. V naléhavých případech můžete samozřejmě volat linku 
158, kde sedí naši policisté a ti vám jsou připraveni okamžitě pomoci. Pro urychlení komunikace a následné 
pomoci je dobré vědět základní údaje k oznamované události, což jsou minimálně tyto informace:

- vaše jméno
- adresa, odkud voláte, případně co nejbližší upřesnění místa události
- co se stalo
- zda je na místě někdo zraněn nebo zda potřebuje někdo pomoc lékaře či hasičů

 Obecně i při podávání oznámení na obvodní oddělení by si měl každý oznamovatel (pokud je to mož-
né a tyto informace má) připravit odpovědi na základní otázky typu CO se stalo, KDO se protiprávního 
jednání dopustil, KDY k jednání došlo, KDE k události došlo, JAK ke skutku došlo, ČÍM bylo protiprávní 
jednání spácháno či způsobeno, PROČ se podle oznamovatele čin stal a jaký je NÁSLEDEK jednání pacha-
tele, tzn. újma na zdraví nebo škoda na majetku.
 Čísla tísňových linek zná téměř každý, nicméně pokud se něco stane a člověk je ve stresu, ze zku-
šeností víme, že si v  rychlosti nevybaví ani to, jak se jmenuje. Výše jsme zmínili číslo tísňové linky po-
licie a  to číslo 158. Pokud potřebujete pomoc hasičů, volejte číslo 150. Zdravotnická záchranná služba 
má linku tísňového volání 155. Rovněž je možné si přivolat pomoc voláním na jednotné číslo evropské-
ho volání 112. Nicméně doporučujeme, pokud potřebujete jen jednu složku z  integrovaného záchran-
ného systému (dále jen IZS), volejte přímo na tísňovou linku potřebné složky. Číslo 112 se využívá 
především v případech, že potřebujete na místo dvě a více složek IZS. Tiskový mluvčí Zdravotnické zá-
chranné služby Pardubického kraje Bc.  Aleš MALÝ,  DiS. naše tvrzení podporuje a  doporučuje: „Při 
zdravotních komplikacích, kdy akutně potřebujete pomoc záchranné služby, volejte přímo linku 
155 a  eliminujte tak byť sebemenší časové prodlevy při spojování hovorů z  linky 112 na naše vyškole-
né operátory na lince 155“. Existuje i  linka tísňového volání policie pro neslyšící, kde operační důstoj-
ník komunikuje s  osobou, která potřebuje pomoci formou SMS zpráv. Tato linka má číslo 603 111 158. 
 A úplným závěrem můžeme uvést malou zajímavost - dětem jako mnemotechnickou pomůcku za-
pamatování tísňových linek uvádíme pomůcky, jak si pamatovat poslední číslo z tísňové linky a to, u linky 
158 – osmička evokuje pouta používaná policisty, u linky 155 – pětka evokuje nafouknuté bolavé bříško 
a u čísla 150 – nula představuje rybník plný vody, kterou hasiči hasí požáry. Přejeme krásné zimní dny!

por. Ing. Markéta JANOVSKÁ
tisková mluvčí policie Pardubického kraje

POLICIE RADÍ
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